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POSICIONAMENT D'ECOLOGISTES EN ACCIÓ ENFRONT DEL PLA HIDROLÒGIC 
DE LA DEMARCACIÓ HIDROGRÀFICA DE L'EBRE. 
 
En el Pla Hidrològic de la Demarcació Hidrogràfica de l'Ebre (PHDHE) s'adverteixen una sèrie de 
deficiències, que passem a comentar: 
 
- Procediment. 
 
En l'elaboració d'un Pla tan complex com el del Pla Hidrològic de la Demarcació Hidrogràfica de 
l'Ebre (PHDHE), es fa imprescindible un procés participatiu intersectorial, on els diversos usuaris i 
interessats puguin debatre i conèixer els diversos interessos per intentar arribar a situacions de 
consens o detectar discrepàncies i així facilitar el treball tècnic de la Confederació Hidrogràfica de 
l'Ebre (CHE). Tanmateix aquests espais intersectoriales no han existit i el Pla va ser informat pel 
Consell de l'Aigua de l'Ebre, tan sols 9 dies després de conèixer els seus membres la proposta 
definitiva, sense haver estat informats prèviament de la resposta a les al·legacions presentades. 
 
D'aquesta manera, al document presentat es prioritzen els interessos a curt termini dels usuaris 
econòmics de l'aigua, siguin de producció d'electricitat o principalment agrícoles, allunyats de 
l'interès general de la ciutadania.  
 
- Canvi climàtic. 
 
Per poder realitzar una adequada planificació hidrològica és necessari tenir en compte tres aspectes 
fonamentals que són, d'una banda, la quantificació dels recursos hídrics disponibles, especialment 
els renovables; per una altra, l'estimació de les demandes dels diferents sectors consumidors d'aigua, 
tant les actuals com les futures i, finalment; considerar la restricció prèvia que suposen els cabals 
ambientals, tal com s'estableix en la normativa vigent. 
 
Si ens centrem en el primer d'ells, els recursos hídrics disponibles, element essencial per conèixer 
quin volum d'aigua podem disposar, ens trobem amb que, segons les dades procedents del Ministeri 
de Medi ambient i Medi Rural i Marí, les aportacions a les lleres en règim natural s'han reduït entre 
1996 i 2005 de l'ordre d'un 15%, pel que fa als valors mitjans obtinguts en el període 1940-1995. En 
concret, en la Conca de l'Ebre la reducció d'aportacions que es va produir en el període 1996-2005 
pel que fa al període 1940-1995 va ser d'un 21,1%, sent per tant fins i tot superior a la mitjana 
nacional. A més, la tendència de reducció continua.  
 

No obstant això al Pla Hidrològic de la Demarcació Hidrogràfica de l'Ebre, tan sols es contempla 
una reducció en els recursos del 5% per a l'horitzó del 2027.  
 
Considerem que el Pla hauria de tenir en compte una reducció en els recursos hídrics disponibles 
que es correspongui amb la projecció de la reducció que s'està produint en la conca en les últimes 
dues dècades. Aquesta projecció hauria d'estendre's al temps de vigència del pla.  
 



 
 
 

En definitiva, a la planificació hidrològica que es fa al PHDHE, s'està comptant amb un aigua que 
simplement no existeix. 
 
Des d'Ecologistes en Acció reclamem que la planificació hidrològica es realitzi tenint en compte 
únicament els recursos hídrics realment existents, fent una projecció de l'evolució dels mateixos 
per als propers anys, d'acord amb l'evolució que s'ha produït en les últimes dècades.  
 
- Sequeres i inundacions. 
 
El Canvi Climàtic està suposant importants canvis a les temperatures de conseqüències 
imprevisibles. Segons l'Agència Estatal de Meteorologia (Servei de Desenvolupaments Climàtics) 
una sèrie de temperatura mitjana anual de l'Espanya Peninsular i Balear a partir de dades d'unes 40 
estacions, demostra una tendència creixent de 3,7 graus/100 anys.  
 
Resulta evident que el nostre clima evolucionarà cap a situacions cada vegada més extremes. 
D'aquesta manera, s'estan incrementant i aguditzant els períodes de sequera, així com els anys de 
pluviometries molt elevades. Aquest mateix any 2013 està suposant un any d'extremada 
pluviometria sumada a sobtats desglaços per l'augment sobtat de les temperatures, la qual cosa 
comporta greus inundacions en les capçaleres de les sub-conques pirinenques.  
 
El Pla Hidrològic de la Demarcació Hidrogràfica de l'Ebre inclou informació sobre les activitats i 
terminis que ha d'assumir de la Directiva 2007/60 sobre avaluació preliminar dels riscos 
d'inundació (descripció inundacions ocorregudes i una avaluació dels riscos futurs). El 22 de 
desembre d'aquest any han d'estar elaborats els mapes de perillositat i mapes de risc per 
inundacions, considerant diversos escenaris de probabilitat i el grau d'afecció. Per finalment, el 22 
de desembre de 2015, tenir realitzats els Planes de gestió de risc d'inundació, centrats en la 
prevenció, protecció i preparació enfront d'inundacions i que hauran de contenir, a part de la 
informació anterior, una descripció d'objectius i mesures per a la gestió del risc d'inundació. 
 
Si bé, la CHE va presentar al Juny de 2011 a exposició pública una “Avaluació Preliminar del Risc 
d'Inundació de la Demarcació de l'Ebre” hem contrastat els greus efectes socials i econòmics en 
les inundacions d'aquest passat mes de juny de 2013 en les capçaleres pirinenques de les sub-
conques  de l'Ebre. La implantació de mesures de recuperació d''espais fluvials a hores d''ara 
urbanitzats és urgent. L'única solució possible per evitar els riscos, tal com ha indicat la Comissió 
Europea a través del document denominat Blueprint, és cedir al riu el seu espai d'inundabilidad, 
més quan els efectes del canvi climàtic estan constatant que aquestes situacions cada vegada són 
més recurrents. No obstant això, al PHDHE no s'aporten actuacions i solucions en aquest sentit. 
 
- Estat de les masses d'aigua. 
 
La Directiva Marc d'Aigua (DMA) estableix que s'han de fixar unes condicions per al bon estat 
ecològic de tots els tipus de masses d'aigua. Aquestes condicions de referència s'haurien d'haver 
fixat fa 9 anys (2004). No obstant això, al PHDHE encara no s'ha avaluat l'estat de les masses 
d'aigua més complexes com a zones humides, protegides, aigües de transició i marines. Així com 
les masses molt modificades. 
 



 
 
 

Considerem que el fet d'haver obviat aquesta qüestió es troba estretament lligat als efectes 
negatius que seguiran produint les captacions. Difícilment podrem demostrar que una massa ha 
empitjorat el seu estat si prèviament no s'ha caracteritzat i avaluat. 
 
Aquesta deficiència resulta especialment greu en el cas de les zones humides, veritables indicadors 
de la salut d'un riu, i molt especialment sobre el Delta de l'Ebre, on no s'ha avaluat cap de les 14 
masses existents i a on per tant,  posteriorment serà difícil demostrar jurídicament la seva més que 
probable degradació.  
 
D'altra banda, sorprenentment, al PHDHE s'afirma que el 70% de masses d'aigua de la 
Demarcació estan en bon estat, superant en un 17% la mitjana europea. Facilitar aquesta dada 
quan tan sols s'han estudiat 314 masses de les 635 existents, oblidant, com ja s'ha dit, les més 
extenses i complexes (les zones humides, protegides, aigües de transició i marines) ens sembla que 
falseja la realitat. A més, en les masses que s'han avaluat només s'han considerat els indicadors 
més senzills i obviat uns altres de gran importància com l'indicador biològic de peixos o els hidro-
morfològics, químics i fisico-químics com la continuïtat fluvial, la connexió amb masses d'aigües 
subterrànies o les condicions tèrmiques; indicadors inclosos en la pròpia DMA per avaluar el bon 
estat de les masses d'aigua. Al PHDHE tampoc es valora el bon potencial ecològic de les masses 
molt modificades, ni l'estat ecològic ni els objectius ambientals dels 304 LICs, 119 ZECs, 137 
ZEPAs ni les 11 zones RAMSAR. Tot això denota la manca de rigorositat tècnica pel que fa 
referència a l'estat real de les masses d'aigua de la conca.  
 
- Construcció d'infraestructures. 
 
Al Pla Hidrològic de la Demarcació Hidrogràfica de l'Ebre es planteja la construcció de 35 nous 
grans embassaments (amb una capacitat de més de 2.100 Hm3) i es mantenen les expectatives 
sobre 44 més (més de 850 Hm3). Una bona part d'ells afecten a zones d'alt valor natural i en 
diversos casos emparades amb figures de protecció. 
 
En diversos casos, el PHDHE justifica parcialment la construcció d'aquests embassaments com a 
mesura ambiental per aconseguir cabals ecològics, la qual cosa considerem totalment inacceptable, 
en ser possiblement l'embassament la infraestructura que més altera les condicions naturals d'un 
riu. Això té com a única fi l'esquivar la recuperació de costos que suposaria que els usuaris 
beneficiaris d'aquestes infraestructures financessin totalment la seva construcció i d'aquesta forma 
aconseguir que Estat financi part dels costos, la qual cosa en realitat constitueix un frau per al 
conjunt dels ciutadans.  
 
Embassaments que havien estat considerats de dubtosa viabilitat econòmica i mediambiental 
deixen de ser-ho segons el PHDHE i, a més, s'afegeixen 27 propostes més de les quals es 
desconeix tot, fins i tot la seva teòrica utilitat. 
 
Es manté l'embassament de Mularroya, malgrat que a hores d'ara és una obra il·legal, en comptes 
de plantejar-se la recuperació ambiental del riu Grio. 
 
Es manté el re-creixement de Yesa, malgrat els riscos reconeguts que suposa la seva construcció i 
el seu cost econòmic desproporcionat. 



 
 
 

 
Es manté el projecte d'embassament de Aguaviva a l'apartat B de satisfacció de demandes, tot i 
que  curiosament no respongui a aquest objectiu. A més, és una obra no necessària en contemplar-
se l'ampliació dels aliviaders de l'embassament de Calanda. 
 
Es manté el projecte d'embassament de Biscarrúes, que produiria un enorme impacte 
mediambiental en un àrea de gran valor natural i paisatgístic, i la utilitat del qual resulta més que 
dubtosa. 
 
Des d'Ecologistes en Acció reclamem que s'abandoni definitivament la construcció de nous grans 
embassaments en la Demarcació, pel gran impacte ambiental i social que generen, i per entendre 
que la conca es troba actualment suficientment regulada, resultant la majoria dels nous 
embassaments que es plantegen de molt escassa utilitat. 
 
- Nous regadius. 
 
La proposta de creació de nous regadius suposa, sense cap dubte, l'aspecte més irracional del 
PHDHE. En el mateix es contempla la creació de 445.000 noves hectàrees de regadiu, que 
s'afegirien a les 965.000 Has. de regadiu actualment existents. 
 
Aquesta proposta resulta totalment absurda, doncs no existeixen recursos econòmics per dur-la a 
terme, ni tampoc recursos hídrics suficients en la conca per proveir a aquests nous regadius. 
 
D'altra banda, la incidència mediambiental de l'actuació seria enorme, en comportar una 
transformació total de l'entorn natural, fer impossible el manteniment dels cabals ambientals amb 
la consegüent degradació dels ecosistemes aquàtics, i incrementar substancialment la 
contaminació difusa en els aqüífers.  
 
Aquesta proposta de creació de 445.000 Has de regadius noves en la Demarcació Hidrogràfica de 
l'Ebre, resulta inviable en tots els sentits, acabant ella sola per complet amb la credibilitat tècnica i 
política del PHDHE. 
 
Ecologistes en Acció considera que les gairebé un milió d'hectàrees de regadiu que actualment 
existeixen en la Demarcació de l'Ebre són ja de per si mateix excessives i generen un gran impacte 
ambiental, per la qual cosa proposen no es contempli en el PHDHE la creació de noves hectàrees 
de regadiu.  
 
- Cabals ambientals. 
 
L'establiment i manteniment de cabals ambientals adequats és fonamental per evitar el 
deteriorament dels rius i aconseguir el bon estat ecològic dels mateixos. No obstant això, la 
proposta de cabals ambientals que s'estableix al PHDHE, lluny d'estar determinada amb criteris 
tècnics, es concreta pràcticament a partir del cabal sobrant una vegada s'han aplicat els balanços 
hídrics necessaris per poder proveir les demandes actuals i futures dels diferents usos productius 
contemplat en el Pla, la qual cosa comportarà necessàriament el deteriorament dels ecosistemes 
fluvials, en establir-se uns cabals ambientals globalment insuficients i allunyats en la seva 



 
 
 

distribució del règim natural dels rius.  
 
De fet, els cabals ambientals establerts al PHDHE se situen fins i tot per sota dels calculats per 
altres administracions encarregades també de la gestió dels recursos hídrics.  
 
Per això, Ecologistes en Acció sol·licita que es tornin a re-calcular els cabals ambientals al 
PHDHE, d'acord amb l'establert en la Llei d'Aigües, la Instrucció de Planificació Hidrològica i la 
Directiva Marc d'Aigua. D'aquesta manera, els cabals ambientals que s'estableixin hauran de 
garantir plenament la preservació dels ecosistemes fluvials, tant pel volum d'aigua que s'estableixi 
com per la distribució de la mateixa al llarg de l'any.  
 
- Aigües regenerades. 
 
Ecologistes en Acció considera del tot insuficient que en una demarcació en la qual es pretenen 
consumir 10.800 Hm3 a l'any per a regadiu, tan sols es reutilitzi un total de 14 Hm3 anuals (any 
2009), i que el Pla tan sols prevegi la reutilització de 100 Hm3 anuals d'aigua residual depurada, 
procedent de 30 municipis majors de 10.000 habitants. Això és una prova més que es tracta d'un 
pla, en general “antic”, que sembla més propi de la dècada dels noranta que del període actual. 
 
- Espais naturals protegits. 
 
El PHDHE presenta una preocupant manca d'anàlisi de les diferents implicacions que té sobre els 
espais protegits de la Xarxa Natura 2000. Els impactes derivats de la manca de règim de cabals 
ambientals sobre els diversos espais de la Xarxa Natura 2000 de la Demarcació seran molt greus i 
suposen un clar incompliment de la normativa vigent, tant de nivell estatal com a europeu. 
 
Per tot l'exposat, Ecologistes en Acció rebutja el Pla Hidrològic de la Demarcació 
Hidrogràfica de l'Ebre, presentat en el Consell Nacional de l'Aigua de data 29 de juliol de 
2013, sol·licitant que es modifiqui en el sentit de l'expressat en el present document.  

 


